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 للاتحاد البرلماني العربي العامةّترجمة الأمانة 

 مقدمة
 

 الدسببببببببببببتو  اعتمدت حيث الزمن من عقود ثلاثة من يقرب ما منذ ديمقراطية دولة اإفريقي جنوب أصبببببببببببب   
 على بالرقابة قةالمتعلّ  تلك هافي بما ومما سببببببببببببببباته إجراءاته الفترة هذه أثناء البرلمان  طوّ . 1(1996) النهائي
 والل ظات للن سبببببات اسبببببت ابةفي  تد يجي بشببببب   الخ وات ذهبه القيام تم. ومسببببباءلتها التنفيذية السبببببل ة
 الاستراتي ي التوجه تع سسو  للبرلمان الرقابي العم مجال  في المحرز التقدمفي  هذه المساهمة ست  ث. الحاسمة

حالة " تجربة ا  وتحديد للفساد البرلمان يتصدّ  كيفية  على د اسةال ستركز حالة، وكد اسة. ومستق لها للمؤسسة
 ".الاستيلاء

 

 والتوازنات للضببواب  نظامإقامة  عن فضببلا   وشببفافة، مسببؤولة دولة إقامة على اإفريقي جنوب دسببتو  نصّ  لقد
 الشبببببع  ق   منالدولة  أذ ع كإحدى  التشبببببريعية الهيئة انت اب يتم. السبببببل ة اسبببببت دام إسببببباءة من لل ماية
 الوطنية الجمعية من البرلمان ألّفيت. التنفيذي العم  على والإشبببببببرا  التشبببببببريعات وإصبببببببدا  مصبببببببالحه لتمثي 
 الشببع  بتمثي  فةم لّ  وهي ،النسببي التمثي  طريق عن الوطنية الجمعية انت اب يتم. للأقاليم الوطني والمجلس
 .ةالتسع الأقاليم من اقليم ك   من وفود من للأقاليم الوطني المجلس ألّفيت حين في م اشرة،

 

ذلك عدة  وشم . الدسبببببتو  مع القانون لمواءمة القانوني الإطا  بتغيير الديمقراطية بدء العملية منذ البرلمان اهتمّ 
 المسببببببتقلة المؤسببببببسببببببات وتعزيز للدولة، العامة والمالية العامة الخدمة وتنظيم الأعضبببببباء، تم ين قوانين مث أمو  

 قواعده بتعدي  البرلمان قامكما .  2(التاسببببببببع الفصبببببببب  بمؤسببببببببسببببببببات يسببببببببمى ما) للديمقراطية الداعمة الأخرى
 مراجعة ا  حالي ويتم. 2021 عامال في للأقاليم الوطني والمجلس 2016 عامال في الوطنية الجمعية -الخاصبببببببببببببببة
 على الرقابة مث  الأخرى وظائفه نحو البرلمان تركيز لوّ تح القانوني، النظام تحول ومع. للبرلمان المشبببتركة القواعد
 .الغاية هذه لت قيق مختلفة د اسات بإجراء وعُهد إليه التنفيذية السل ة

 

 إلى ا  واسبببببببتناد. 3(كو د   تقرير) البرلمانية والمسببببببباءلة الرقابة حول ا  تقرير  1999 عامال في القانون خبراء أصبببببببد 
 نموذج) والمسبببببببببببببببباءلببة الرقببابببة نموذج ت وير تم البرلمببان، أجراه الببذي اللاحق والت ليبب  الببد اسببببببببببببببببة هببذه نتببائ 

OVAC)4 . ّالح ومة بقاء لضبببببمان البرلمان تم ين زيادة إلى الحاجة على الضبببببوء النموذجهذا   وقد سبببببل 
 .للمساءلة وخاضعة مست ي ة

                                                           
 (.1996) إفريقيا جنوب جمهو ية دستو  1

 .الدستو  من التاسع الفص  تح  وتند ج الدستو ية للديمقراطية الداعمة الدولة مؤسسات باسم  سميا   المؤسسات هذه تعُر  2

 (.1999( )وسولتو جاجوانث كو د،) البرلمانية والمساءلة الرقابة عن تقرير 3

 (.1999) إفريقيا جنوب جمهو ية برلمان والمساءلة، الرقابة نموذج 4
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 اإفريقي جنوب جمهو ية برلمان والمساءلة، الرقابة نموذج

 

  فيعة الل نة أصبببببببببببببببد ت ،2017 عامال وفي للبرلمان، مسببببببببببببببتق  تقييم 20095 العام في ذلك وأجري بعد
 كما  6.إليها توصببببل  التي النتائ  الأسبببباسببببي التغييروتيرة  وتسببببريع الرئيسببببة التشببببريعات بتقييم المعنية المسببببتوى
 لجنة مث  الأخرى الدولة مؤسببببسببببات مع علاقات وبنى التشببببريعية والسببببوابق القانوني بالفقه البرلمان اسببببترشببببد
 .لل سابات العام والمدقق العام، والمحامي العامة، الخدمة

 

 الفقر -ةمتواصببببببببببببببل واقتصبببببببببببببببادية اجتماعية تحديات يواجه اإفريقي جنوب مجتمع يزال لا البرلمان،  ت وّ  وبرغم
 الغذائية المواد ت اليف وا تفاع كوفيد  جائ ة بسبببببببببببببب   الأمو  هذه تفاقم  وقد. المسببببببببببببببباواة وعدم وال  الة

 البرلمان  علىمما يتعيّن . الناشببببببئة الظواهر من وغيرها الحضببببببري والتوسببببببع ال اقة،امدادات  ونقص الأسبببببباسببببببية
 .التنفيذية السل ة على والمساءلة الرقابة من ناحية وصقله الاستراتي ي نه ه د اسة مواصلة

 
 
 

                                                           
 (.2009) للبرلمان المستقلة الل نة تقييم تقرير 5

  (.2017) الأساسي وتيرة التغيير وتسريع الرئيسية التشريعات بتقييم المعني المستوى  فيع الفريق تقرير 6



 
4/10 

 للاتحاد البرلماني العربي العامةّترجمة الأمانة 

 والفساد البرلمانية الرقابة
 

 أو إهدا هاعدم  أو خاطئ بشب   للدولة الشب ي ة وا دالم توجيه عدم ضبمان في البرلمان مهام إحدى  تتمثّ 
 من لل د القوانين من ك يرا    عددا   وسببببببببببنّ  محتملا ، خ را   باعت ا ه الفسبببببببببباد البرلمان شببببببببببّ ص لذلك. سببببببببببرقتها
 وقانون ،(1998) التنفيذيين الأعضببببببببببباء أخلاقيات وقانون ،(1994) العامة الخدمة قانون ، مث انتشبببببببببببا ه

 الفاسببببببببببببدة الأنشبببببببببببب ة منع وقانون ،(2000) المحمية الإفصبببببببببببباحات وقانون ،(1999) العامة المالية دا ةالإ
 الفسبببببببببباد اسببببببببببتمر ذلك و غم 7.لأعضببببببببببائه أخلاق قواعد مدونة البرلمان اعتمد كما(.  2004) وم اف تها

 حالة تقرير" ببببببببببببببببببببببب جزئيا   ذلك تأثر وقد. العام الخ اب على ا  مهيمن ا  موضبببببببوع 2016 عامال بحلول أصببببببب  و 
 8.آنذاك العام المحامي أصد ه الذي" الاستيلاء

 

 الرئيس ق   من الأخلاقي وغير اللائق غير آنذاك المزعوم السبببلوك من بشببب اوى الاسبببتيلاء حالة تقرير قيتعلّ 
 المملوكة الهيئات ومديري الوز اء وعزل تعيين في المبر  غير الخاصبببة المصببباح واعتماد الدولة، موظفي من وغيره
 علاوة. الن اق واسببببببعة مخالفات وجود على دلةلأ الشبببببب اوى إلى بالإشببببببا ة ،ةالعام ةالمحامي ل توصببببببّ . للدولة
 بعض في خاصبببببببة ،غير م لوبة لسبببببببل ات ال لد خا ج من أشببببببب ا  مما سبببببببة على أدلة وجدت ذلك، على

عدم  أث   أجرته الذي الت قيق بأن العامة المحامية اعترف  نفسببببببببببببه، الوق  وفي. للدولة المملوكة الشببببببببببببركات
 الرئيس يقوم أن اقترح  ولذلك 9.الم روحة التسببببببببببببببا لات جميع على للإجابة اللازمة لموا دل م ت هاامتلاك 

 لمتابعة 10"للرئيس ا  واحد ا  اسم ويقدم بنفسبببببببببببببببه العليا المح مة  ئيس يختا ه قاض   يرأسببببببببببببببها تحقيق لجنة بتعيين"
 11.الادعاءات

 
 الاستيلاء حالة لجنة

 

 هفي بما العام الق اع في والاحتيال والفسبببباد الاسببببتيلاء حالة مزاعم في للت قيق القضببببائية الل نة الرئيس أنشببببأ
 2018.12 ينايركانون الثاني/  25 في الصاد ة الرسمية الجريدة في بالنشر( الاستيلاءحالة  لجنة) الدولة أجهزة

                                                           
 (.2021) ال لدية الأنظمة تعدي  قانون مشروع: المحلية والح ومة( 2018) السياسية الأحزاب تموي  قانون البرلمان اعتمد مؤخرا ، 7

 .الإنترن  عبر متوفرة العامة المحامية تقا ير. 2017 إفريقيا، لجنوب العامة المحامية. الاستيلاء حالة تقرير 8

 .352 الصف ة ،8.1 الفقرة. الاستيلاء حالة تقرير 9

 .353 الصف ة ،8.4 الفقرة. الاستيلاء حالة تقرير 10

 وغيرها  إفريقيا جنوب لجمهو ية العامة الحامية إزاء إفريقيا جنوب جمهو ية] الدستو ية المح مة ح م انظر. ملزمة العامة الحامية توصيات 11
(41636/19[ )2019.] 

 (.41436  قم) 2018للعام  3  قم الإعلان الرسمية، الجريدة 12
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 لجنة قدم . زوندو  يموند القاضببببببببي آنذاك، اإفريقي جنوب قضبببببببباة  ئيس نائ  الاسببببببببتيلاءحالة  لجنة وترأس
 بعد -2022 أكتوبرتشببرين الأول/ 23 في البرلمان إلى التقرير أحال الذي الرئيس إلى ا  تقرير  الاسببتيلاءحالة 
 13.سنوات أ بع

 

حالة  وقف في المل وظ وفشببببببببببلها البرلمانية الرقابة  ت وّ مهمتها  من لجنة حالة الاسببببببببببتيلاء ك ان  ناقشبببببببببب 
 ك داية،.  علاجها وكيفية التشببببببريعية السببببببل ة في الضببببببعف نقاط من عدد تحديد تمو . الدولة على الاسببببببتيلاء

 أسمته ما وفرض الرقابة مع التعام  في واتسبببببباقا   اسببببببت اقية أكثر أسببببببلوب ات اع إلىلجنة حالة الاسببببببتيلاء  دع 
 .عنها ال شف يتم حيثما الح ومة عيوب تص ي  تت ل  والتي -14" التعديلية المساءلة" كو د   تقرير

 

 تحقيقين، خلال من البرلمان قدمها التي الأدلة على اعتمدتلجنة حالة الاسببببببببببببببتيلاء  أن إلى الإشبببببببببببببببا ة تجد 
 اإفريقي جنوب في الإذاعة لهيئة التابعة الم صببببببببببببببصبببببببببببببببة الل نة إنشببببببببببببببباء تم عندما 2016 عامال في أحدهما

(SABC ) فشبببببببببب  بسبببببببببب   مخترقة كان   العامة الإذاعة هيئة أن ذلك في بما حاسمة، نتائ  إلى وتوصببببببببببل 
 ل نةال أجرت عندما 2017 عامال في الثاني الت قيق إجراء تم. الائتمانية بواج اته لسالمج قيام وعدم الحوكمة
 العام المرفق) المحدودة المسببببببببببؤولية Eskom Hld شببببببببببركة في الخا  تحقيقها العامة لمؤسببببببببببسبببببببببباتبا المعنية

 .عليها حص  التي والمنافع السابق التنفيذي الرئيس دو  حول مهمة نتائ  إلى وتوصل ( لل هرباء
 

 وجدي  ادةالإ توجد حيثما أنه وتظهر المناسبببببب ة البرلمانية الرقابة على مثال" بأنها زوندو القاضببببببي وصببببببفها وقد
 15".الأسلوب

 

 قانونية القيام بتعديلات إلى  دع أولا ،. أنواع أ بعة إلى للبرلمانلجنة حالة الاستيلاء  توصيات تصنيف يم ن
 من يتم نوا حتى الممنوحة لهم والحماية للأعضببببببببببببببباء الامتيازات وزيادة الانت ابي النظام في تغييرات بينهامن 

 قواعد صبببببعيد على كما أيدت.  السبببببياسبببببية أحزابهمق    من ضبببببا ة عواق  من خو  دون واج اتهم مما سبببببة
 البرلمانية القرا ات عتت ّ  نظام وإضببببفاء ال ابع المؤسببببسببببا  على رئاسببببةال على للإشببببرا  لجنة تشبببب ي  البرلمان،
 الفئة قوتتعلّ . للبرلمانيين انتصبببببا  وسببببب   إضبببببافية قد ات بتوفيرلجنة حالة الاسبببببتيلاء  طال  كما .  ومتابعتها
 أمو  عدة شمل قد و . الح ومية والهيئات الإدا ات في القصبببببببو  بأوجه التوصبببببببيات من شمولا   والأكثر الأخيرة
 منها:

 

                                                           
 (.2022) الدولة أجهزة ذلك في بما العام الق اع في والاحتيال والفساد الاستيلاء مزاعم حالة في للت قيق القضائية الل نة تقرير  13

 (.1999( )وسولتو جاجوانث كو د،) البرلمانية والمساءلة الرقابة عن تقرير 14

15 -on-parliament-against-findings-ngdamni-makes-https://www.iol.co.za/capetimes/news/politics/zondo

9d56011a9b74-8032-4f73-62f5-28a785ad-accountable-executive-hold-to-role-oversight 

https://www.iol.co.za/capetimes/news/politics/zondo-makes-damning-findings-against-parliament-on-oversight-role-to-hold-executive-accountable-28a785ad-62f5-4f73-8032-9d56011a9b74
https://www.iol.co.za/capetimes/news/politics/zondo-makes-damning-findings-against-parliament-on-oversight-role-to-hold-executive-accountable-28a785ad-62f5-4f73-8032-9d56011a9b74
https://www.iol.co.za/capetimes/news/politics/zondo-makes-damning-findings-against-parliament-on-oversight-role-to-hold-executive-accountable-28a785ad-62f5-4f73-8032-9d56011a9b74
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 .للدولة المملوكة والشركات الإدا ات في الإدا ة إخفاق •
 .الدولة أنحاء جميع عبر والمحاس ة المشتريات في ضعف نقاط •
  و. لمسؤولينلو  العامة المناص  لأص اب السلوك وقواعد الأخلاقية القوانين تنفيذ •
 .الفساد لم اف ة ةالحاليّ  الأدوات فعالية •
 

 والمساءلة البرلمانية الرقابة لتعزيز إصلاحات
 

 أقر. الوق  ل عض المسبباءلة وتعزيز الرقابية مما سبباته تحسببين إلى الرامية بالجهود البرلمان انشببغ  ،نفا  أ ذكر كما
 الصببببببببببلة ذات والمسببببببببببائ  المالية القوانين مشببببببببببا يع قانون ،OVAC ونموذج كو د   تقرير أعقاب في البرلمان

 القانون أنشأكما .  الدولة إدا ات موازنات لتعدي  اللازمة لوسائ با التشريعية الهيئة مدّ  والذي ،16(2009)
 بشبببأن البرلمان إلى ةوالمهني والموضبببوعية ةالمسبببتقلّ  والت ليلات المشبببو ة لتقديم( PBO) البرلمانية الموازنة م ت 
 قواعد لاحق وق  في الوطنية الجمعية اعتمدت. المالية القوانين مشببببببا يعغيرها من و  بالموازنة المتعلقة المسببببببائ 
 تم حيث مناسببببببببب ات، ةعد في القواعد هذه تفعي  تم وقد. وعزله الرئيسمن  الثقة سببببببببب   اقتراحات لتنظيم
 محتوى مسببتشببا ي تعيين تم بالإدا ة، قيتعلّ  ما في. السببري الاقتراع طريق عن التصببوي عمليات  بعض إجراء
 في كما تم.  عليها تشبببببر  التي الملفات حيال اسبببببتراتي ي بشببببب   الل ان لتوجيه  قابية لجنة ك   في خبراء أو

 الت وير ودعم 17التشبببريعي الق اع عبر ونشبببرها المما سبببات أفضببب  لتعزيز برلماني معهد إنشببباء الأخيرة، الآونة
 .والموظفين الأعضاء من ل   المستمر

 

 بعض على الضببوء ولتسببلي . التوصببيات تنفيذ ل يفية ا  تقييم البرلمان بدأ الاسببتيلاء،حالة  لجنة تقرير على ا   د
 السماح على نص  18الانت ابات لقانون الأخيرة التعديلات أن جديد من البرلمان دأكّ  العملية، هذه نتائ 

 السببببياسببببية الأحزاب بين العلاقات على تأثير ذلكل سببببي ون هوأن الانت ابات بخوض ينالمسببببتقلّ  للمرشبببب ين
 .والبرلمانيين

 

 تنص جديدة قواعد الحين ذلك منذ الوطنية الجمعية قواعد لجنة تأقرّ  ،لسالمج قرا ات بمسببببببببببببألة يتعلق ما وفي
. للرد زمنية أطر وتتضببببببببببببببمن بالأدلة مدعومة ت ون أن ين غي المجلس على المعروضببببببببببببببة القرا ات جميع أن على

                                                           
 (.المعدلة بصيغته( )2009للعام  9  قم القانون) الصلة ذات والمسائ  المالية الفواتير قانون 16

 .إقليمية تشريعية مجالس وتسعة الوطني البرلمان من التشريعي الق اع يت ون 17

 (.2023للعام  1  قم قانون) الانت ابات تعدي  قانون 18
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 للقرا ات، بسببببب  ّ  الآن رئيسال سبببببي تف  ذلك، إلى بالإضبببببافة. التنفيذي الامتثال تت ع في ذلك سبببببيسببببباعد
 .التأخير حالة في الح ومة وسيتواص  مع

 

 إلى مرجعية زيا ة تضبببببببمن  مقا نة د اسبببببببة القواعد لجنة أجرت الرئاسبببببببة، على الل نة بإشبببببببرا  يتعلق ما وفي
 حالة وفي. الغرض لهذا الأخرى البرلمانات تسببببببببببببببت دمها التي الأدوات لفهم المت دة الممل ة في العموم مجلس

 هذه بمتابعة الصببببببببلة ذات الرقابة لجان ت ليف تم الاسببببببببتيلاء،حالة  لجنة عن الصبببببببباد ة الخاصببببببببة التوصببببببببيات
 .عنهاسنوية   بع  يراتق وتقديم المعنية والهيئات الإدا ات مع التوصيات

 

 جديد استراتيجي توجه
 

 برلمانا    تت لّ  والتي باسببببببتمرا   ةالمت وّ  الديناميات على مثالا  ل نة حالة الاسببببببتيلاء ب المرت  ة الإجراءات تعتبر
 لىإ اإفريقي جنوب برلمان اسببببببتند 19للبرلمانات، بولسببببببي تصببببببنيف على وبالاعتماد. الاسببببببت ابة سببببببريعتحويليا  
 الأسببببباسبببببية المهام تجاه نه ه لمراجعة الدسبببببتو ي الت ول من الأخيرين العقدين مدى على المسبببببتفادة الد وس
 .للمؤسسة

 

 INASP في المذكو  1975 وبولسبببببببببي جرينشبببببببببتاين المصبببببببببد  بولسبببببببببي نيلسبببببببببون على بناء   البرلمانات تصبببببببببنيف تعدي 
2017:25) 

 
 
 
 
 

                                                           
 1975 وبولسي، جرينشتاين)  بولسي نيلسون إلى استنادا  )البرلمانات  تصنيف ت ييف بلاز ، وسي بيغ آ  توماس، جيه زكا يا، آي: صو ةال 19

 .185:2021 التمثي ، في البرلمانية الأدلة است دام في( INASP، 2017:25 في مذكو 
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 .الأهمية بالغ أمرا   لشع ل ممثلا   البرلمان واعت ا  المؤسسة في الجمهو  ثقة تحسين تبريع
 

 أداء خ ة كما يعدّ   للتغيير، الاسبببت ابة على قد ته ضبببمنل ي ي عام ك   وأهدافه عملياته بتقييم البرلمان يقوم
 الأمة في السببائدة الظرو  بأن واعترا  تشبباو ية عملية إلى الأخيرة الخ ة اسببتندت وقد 20.تينسببنوي وموازنة

 .جديد استراتي ي مسا ات اع  في الشروع البرلمان من تت ل  نفسها، والمؤسسة
 

 نحو المسبببببببتوى  فيعة الرقابة عن التشبببببببريعية الهيئة بضبببببببرو ة ابتعاد اعترا  هناك كان  بذلك، القيام خلال ومن
 ذلك، ولت قيق. الخدمات وتقديم الملموسبببببببببببببببة النتائ  على التركيز مع التأثير تحدث التي النوعية التدخلات

 وتشبببببببببم . التقدم قياس من ن ّ تم التي الشببببببببباملة المؤشبببببببببرات من مجموعة ت وير السبببببببببنوية الأداء خ ة تتوخى
 التقدم وتت ع الق رية، المؤشبببببرات معلومات ولوحات الل نة، معلومات لوحات لت وير الت نولوجيا اسبببببت دام

 .الاستيلاءحالة  لجنة توصيات في المحرز
 

  

 

 السابع للبرلمان يلّ ال  الإطا 
 

 التشبببريعية الهيئة أجرت القد ات، محدودية قيود بشبببأنلجنة حالة الاسبببتيلاء  ملاحظات على جزئي فع  وكرد
 من يم ن وسببببببائ  لإيجاد الوطنية الخزانة مع وعمل  لل ان، المالية المت ل ات وخاصببببببة ،لموازنتها تحليلا   ا  أيضبببببب

                                                           
 .2023 السنوية الأداء خ ة إفريقيا، جنوب برلمان 20

برلمان تحويلي

برلمان مست ي  برلمان تعاوني نيةالمشا كة الفعّالة لل هات المع برلمان مراع  

 التميز التشغيلي
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 العام الوطنية الجمعية قاعة ردمّ  الذي الحريق اءجرّ  ضببببببببببببببرو يا   ذلك كانكما  .  القصببببببببببببببو  أوجه معالجة خلالها
. للأعضببببببباء المقدمة الخدمات بتوسبببببببيع البرلمان يلتزمكما .  التموي  أولويات ترتي  إعادة مما اقتضبببببببى الماضبببببببي
 القد ات بناء برام  ت ثيف المؤسسة تعتزم ذلك، على علاوة. ولويةالأ والقانونية ال  ثية ل دماتل وست ون
 النمذجة لدعم جديدة بأنظمة ذلك وسببببببببببببببيقترن. نيةتقوال الت ليلية أعضبببببببببببببببائها مها ات لصببببببببببببببق  والتد ي 

 إضببفاء وسببي ون. النوعية الرقابةعملية  تسببهي   من أج السببينا يوهات وتخ ي  ال يانات وتحلي  الاقتصببادية
 المشتركة القوة مواطن تس ير يتم حيث ،ا  أيض ا  أساسي ا  أمر  الجهات المعنية مع الشراكات على الرسمي ال ابع
 اإفريقي نوبلج ةالمحلي ةمو الح  جمعيةو  الإقليمية، التشببببببببببببببريعية والمجالس الوطني، البرلمان -التشببببببببببببببريعي للق اع

(SALGA .) ةيالرئيس الأولويات على الةالفعّ  الرقابة لتسهي  ا  مع بالعم  للق اع الم اد ة هذه وستسم. 
 

 برلمان ل   كان  حين وفي. المق   العام في السببببببببببببببابعة الديمقراطية انت اباتها اإفريقي جنوب تجري أن المقر  من
 والإجرائي القانوني الإطا  توسيع تم الرقابة، حالة وفي. والنمو مالتعلّ  في المؤسسة تاستمرّ  فقد الخا ، طابعه
 بش   السل ات هذه ت  يق يتم لم ل ن. المساءلة لتعزيز يحتاجها التي الصلاحيات البرلمان لمن  ك ير  بش  
 ت نى الأس اب، ولهذه. الفساد واستمرا  العامة الخدمات جمود الثغرات أتاح  الحالات، بعض وفي ،متواص 
 .التنفيذية السل ة على والمساءلة الرقابة لتعزيز جديدا   استراتي يا   توجها   البرلمان
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 راجعالم

 

 (.1996 للعام 108  قم القانون) اإفريقي جنوب جمهو ية دستو . 1
 .1999 تاون، كي   جامعة. وسولتو وجاجوانث كو د .  البرلمانية والمساءلة الرقابة حول تقرير. 2
 .1999 ا،إفريقي جنوب جمهو ية برلمان والمساءلة، الرقابة نموذج. 3
 .2009 للبرلمان، المستقلة التقييم لجنة تقرير. 4
 .2017 الأساسي، التغييروتيرة  وتسريع ةيالرئيس التشريعات بتقييم المعني المستوى رفيعال الفريق تقرير. 5
 .2017 ا،إفريقي لجنوب ةالعام ةاميالمح. الاستيلاء حالة تقرير. 6
 وغيرهبببا اإفريقيببب جنوب لجمهو يبببة ةالعبببامببب ةالحببباميببب إزاء اإفريقيببب جنوب جمهو يبببة] البببدسببببببببببببببتو يبببة المح مبببة. 7
(41636/19[ )2019]ZAGPPHC 368 ( (8 /2019 أغس سآب.) 
 (.41436  قم) 2018 للعام 3  قم علانالإ الرسمية، الجريدة. 8
 ذلك في بما العام الق اع في والاحتيال والفسبباد الاسببتيلاءحالة  مزاعم في للت قيق القضببائية الل نة تقرير. 9

 .2022 الدولة، أجهزة
 القانون) 2004 لعامل الإقليمية التشببببببريعية والمجالس البرلمان وحصببببببانات وامتيازات صببببببلاحيات قانون. 10
 (.2004 للعام 4  قم
 (.2009 للعام 9  قم القانون) بها المتعلقة والمسائ  المالية الفواتير قانون. 11
 (.2023 للعام 1  قم قانون) الانت ابات تعدي  قانون. 12
 .2023 السنوية، الأداء خ ة ا،إفريقي جنوب برلمان. 13

 

خلال   من عليها الحصببببببببببببببول يم ن ذلك، من بدلا  . الإنترن  عبر المرجعية الوثائق هذه جميعتتوفّر : ملاحظة
 من خلال أو mxaso@parliament.gov.za :التالي العنوان الإل تروني على م. خاسببببببببببو السببببببببببيد
 phahndiek@parliament.gov.za  :التالي العنوان الإل تروني على ب. هانديك السيد
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Introduction 

 

South Africa became a democracy almost three decades ago when it adopted the final Constitution 

(1996)1. Over this period, Parliament has developed its procedures and practices including those 

associated with oversight and accountability over the executive. These steps have been taken 

incrementally but also in response to setbacks and seminal moments. The paper will examine 

progress with Parliament’s oversight work and reflect on the strategic orientation and future of the 

institution. As a case study, the paper will focus on how Parliament has confronted corruption and 

specifically the experience of “state capture”.  

 

The South African Constitution introduced an accountable and transparent State as well as a 

system of checks and balances to safeguard against the abuse of power. As one arm of the State, 

the legislature is elected by the people to represent their interests, pass legislation and oversee 

executive action. Parliament consists of the National Assembly and the National Council of 

Provinces. The National Assembly is elected by proportional representation and mandated to 

represent the people directly, whereas the National Council of Provinces is comprised of 

delegations from each of the nine provinces.  

 

From the inception of democracy, Parliament was concerned with transforming the legal 

framework to align statute with the Constitution. These included, inter alia, laws to empower 

members, to regulate the public service and state finances, and to consolidate other independent 

institutions supporting democracy (the so-called Chapter Nine Institutions).2 Parliament also 

overhauled its own rules – the National Assembly in 2016 and the National Council of Provinces 

in 2021. The Joint Rules of Parliament are currently being reviewed. As the legal system was 

transformed, however, Parliament shifted its focus to its other functions including oversight over 

the Executive and commissioned various studies to this end.  

                                                           
1 Constitution of the Republic of South Africa (1996). 
2 These institutions are formally known as the State Institutions supporting Constitutional Democracy and 

fall under Chapter 9 of the Constitution. 



 
 

In 1999, law experts issued the Report on Parliamentary Oversight and Accountability (the Corder 

Report)3. Based on the findings of this study and the subsequent analysis done by Parliament, an 

Oversight and Accountability Model (the OVAC Model) was developed4. The Model highlighted 

the need to further empower Parliament to ensure the Government remained responsive and 

accountable.  

 

The Oversight and Accountability Model, Parliament of the Republic of South Africa  

An independent assessment of Parliament followed in 20095 and, in 2017, the High-Level Panel 

on the Assessment of Key Legislation and the Acceleration of Fundamental Change released its 

findings.6 Parliament has also been guided by jurisprudence and precedent and built relations with 

other institutions of State such as the Public Service Commission, the Public Protector and the 

Auditor-General.  

 

                                                           
3 Report on Parliamentary Oversight and Accountability (Corder, Jagwanth and Soltau) (1999). 
4 The Oversight and Accountability Model, Parliament of the Republic of South Africa (1999). 
5 Report of the Independent Panel Assessment of Parliament (2009). 
6 Report of the High-Level Panel on the Assessment of Key Legislation and the Acceleration of 

Fundamental Change (2017). 



 
 

While Parliament has evolved, South African society still faces persistent socio-economic 

challenges – poverty, unemployment and inequality. These have been exacerbated by the Covid 

pandemic, rising costs of basic foodstuff, energy shortages, urbanization and other emergent 

phenomena. This means that Parliament must continue to introspect and refine its strategic 

approach in respect of oversight and accountability over the Executive. 

 

Parliamentary Oversight and Corruption 
 

 

One of the tasks of Parliament has been to ensure that scarce State resources have not been 

misdirected, wasted or stolen. Parliament therefore diagnosed corruption as a potential risk and so 

passed a plethora of laws to limit its prevalence. These included the Public Service Act (1994), the 

Executive Members’ Ethics Act (1998), the Public Finance Management Act (1999), the Protected 

Disclosures Act (2000) and the Prevention and Combating of Corrupt Activities Act (2004). 

Parliament also adopted a Code of Ethics for its own members.7 Corruption nevertheless persisted 

and, by 2016, had become a dominant theme in public discourse. This was influenced, in part, by 

the “State of Capture Report”, issued by the then Public Protector.8 

 

The State of Capture Report related to complaints of alleged improper and unethical conduct by 

the then President and other state functionaries, and the undue involvement of private interests in 

the appointment and removal of ministers and directors of State-Owned Entities (SOEs).  The 

Public Protector found that, with reference to the complaints, there was evidence of wide-scale 

impropriety. Moreover, there was evidence that certain persons outside of the State had wielded 

undue power especially in some SOEs. At the same time, the Public Protector acknowledged that 

her investigation had proven that her office did not have the resources to traverse all the questions 

raised.”9 She therefore proposed that the President “appoint a commission of inquiry headed by a 

                                                           
7 More recently, Parliament adopted the Political Party Funding Act (2018) and the Local Government: 

Municipal Systems Amendment Bill (2021). 
8 State of Capture Report. Public Protector of South Africa, 2017. The reports of the Public Protector are 

available online. 
9 State of Capture Report. Paragraph 8.1, page 352. 



 
 

judge solely selected by the Chief Justice who shall provide one name to the President”10 to pursue 

the allegations.11 

 

The State Capture Commission 

 

The President established the Judicial Commission of Inquiry into Allegations of State Capture, 

Corruption and Fraud in the Public Sector including Organs of State, (the State Capture 

Commission) by way of a Proclamation in the Government Gazette on 25 January 2018.12 The 

State Capture Commission was chaired by the then Deputy Chief Justice of South Africa, Justice 

Raymond Zondo. The State Capture Commission reported to the President who tabled the report 

in Parliament on 23 October 2022 – four years later.13 

 

As part of its mandate, the State Capture Commission discussed the evolution of parliamentary 

oversight and its perceived failure to arrest state capture. It then identified a number of weaknesses 

in the legislature and how these could be remedied. As a start, the State Capture Commission 

advocated for a more proactive and consistent approach to oversight and the imposition of what 

the Corder Report called “amendatory accountability”14 – which requires that, where Government 

defects have been uncovered, they be corrected. 

 

It should be noted that the State Capture Commission relied on the evidence produced by 

Parliament through two inquiries, one in 2016 when the ad hoc committee on the South African 

Broadcasting Commission (SABC) was established and made critical findings, including that the 

public broadcaster was compromised by lapse of governance and that the board did not discharge 

its fiduciary duties. The second was conducted in 2017 when the Portfolio Committee on Public 

Enterprises conducted its own inquiry into Eskom Hld SOC Ltd (electricity public utility) and 

made critical findings around the former CEO’s role and benefits received. 

                                                           
10 State of Capture Report. Paragraph 8.4, page 353. 

11 The recommendations of the Public Protector are binding. See the judgment by the Constitutional Court 

[Republic of South Africa v Public Protector of the Republic of South Africa and Others (41636/19) [2019]. 
12 Government Gazette, Proclamation 3 of 2018 (No 41436). 
13 Report of the Judicial Commission of Inquiry into Allegations of State Capture, Corruption and Fraud 

in the Public Sector including Organs of State (2022). 
14 Report on Parliamentary Oversight and Accountability (Corder, Jagwanth and Soltau) (1999). 



 
 

These were described by Justice Zondo to serve “as an example of appropriate parliamentary 

oversight and shows that, where there was a will, there was a way.” 15 

 

The State Capture Commission’s recommendations for Parliament can be classified into four 

types. First, it called for statutory reforms including changes to the electoral system and the 

augmentation of the privileges and protections afforded to members so that they could exercise 

their duties without fear of detrimental consequences from their political parties. In terms of 

Parliament’s rules, it supported the establishment of a committee to oversee the Presidency and 

the institutionalization of a system to track and follow-up with parliamentary resolutions. The State 

Capture Commission also argued for additional capacity and recourses to be made available to 

parliamentarians. The last, and most extensive category of proposals concerned shortcomings in 

Government departments and agencies. These involved, among other things, the –  

 

 Management failures in departments and SOEs; 

 Procurement and accounting weaknesses across the State; 

 Implementation of ethics laws and codes of conduct for public-office bearers and officials; 

and the 

 Effectiveness of existing anti-corruption instruments. 

 

Reforms to enhance Parliamentary oversight and accountability 

 

As mentioned above, Parliament has been seized with efforts to improve its oversight practices 

and foster accountability for some time. Following the Corder Report and OVAC Model, 

Parliament passed the Money Bills and Related Matters Act (2009)16, which gave the legislature 

the means to amend budgets of state departments. The Act also set up a Parliamentary Budget 

Office (PBO) to offer independent, objective and professional advice and analysis to Parliament 

on matters related to the budget and other money Bills.  The National Assembly later adopted rules 

to regulate motions of no confidence and the impeachment of the President. These rules were 

invoked on a number of occasions – some votes being conducted by secret ballot. In terms of the 

                                                           
15 https://www.iol.co.za/capetimes/news/politics/zondo-makes-damning-findings-against-parliament-on-
oversight-role-to-hold-executive-accountable-28a785ad-62f5-4f73-8032-9d56011a9b74 
16 Money Bills and Related Matters Act (Act 9 of 2009) (as amended). 



 
 

administration, content advisors or subject experts were appointed to each oversight committee to 

strategically guide committees on the portfolios they oversee. More recently, a Parliamentary 

Institute was created to consolidate and propagate best practices across the legislative sector17 and 

support the continuous development of both members and staff.  

 

In response to the report of the State Capture Commission, Parliament commenced an assessment 

of how the recommendations could be executed. To highlight some of the results of this process, 

Parliament reiterated that recent reforms to the Electoral Act18 had made provision for independent 

candidates to contest elections and that this would have an impact on the bonds between political 

parties and parliamentarians.  

 

On the question of House resolutions, the National Assembly Rules Committee since passed new 

rules which stipulate that all resolutions coming before the House must be substantiated and 

include timeframes for reply. This will assist to track Executive compliance. Additionally, the 

Speaker will now maintain a record of resolutions and, in the event of delays, liaise with the 

Government.  

 

In relation to committee oversight over the Presidency, the Rules Committee instigated a 

comparative study which included a benchmarking visit to the House of Commons in the United 

Kingdom to understand the instruments employed by other Parliaments for this purpose. In the 

case of the portfolio-specific recommendations from the State Capture Commission, the relevant 

oversight committees were mandated to pursue these with the respective departments and agencies 

and report thereon on a quarterly basis. 

 

A New Strategic Direction 

 

The proceedings associated with the State Capture Commission are an example of the ever-

evolving dynamics which demand a responsive and transformative Parliament. Drawing on 

                                                           
17 The legislative sector consists of the National Parliament and nine provincial legislatures. 
18 Electoral Amendment Act (Act 1 of 2023). 



 
 

Polsby’s typology of parliaments,19 the South African Parliament has drawn on the lessons learned 

over the last two decades of constitutional transformation to review its approach to the core 

mandates of the institution.  

 

 

Adaptation of A Typology of parliaments based on Nelson Polsby Source Greenstein & Polsby, 

1975 cited in INASP, 2017:25) 

 

Of paramount importance is the need to improve public trust in the institution and for Parliament 

to be seen to represent the people. 

 

To ensure that it is able to respond to change, Parliament evaluates its operations and targets every 

year and prepares an annual performance plan and budget.20 The latest plan was informed by a 

consultative process and a recognition that the prevailing circumstances, in the nation and 

institution itself, required Parliament to embark on a new strategic path.  

                                                           
19 Figure: AI Zackaria, J Thomas, R Begg & C Blaser, Adaptation of A Typology of parliaments (based on Nelson 
Polsby (Greenstein and Polsby, 1975 cited in INASP, 2017:25) in Parliamentary evidence use in Representation, 
2021:185. 
20 Parliament of South Africa, Annual Performance Plan 2023. 
 

 



 
 

 

In so doing, there was an acknowledgement that the legislature had to move away from high-level 

oversight towards qualitative, impact-making interventions with a focus on tangible outcomes and 

service delivery. To accomplish this, the annual performance plan envisages the development of a 

set of over-arching indicators against which progress can be measured. This will include the use 

of technology to develop committee dashboards, country indicator dashboards and to track 

progress with the recommendations of the State Capture Commission.  

 

  

 

 

The macro framework for the Seventh Parliament 

In part as a reaction to the State Capture Commission’s observations about capacity constraints, 

the legislature also undertook an analysis of its budget, especially the financial requirements for 

committees, and has engaged with National Treasury to find ways in which shortfalls can be 

addressed. This was also necessary because of the fire that destroyed the National Assembly 

Chamber last year and the concomitant need to reprioritize funds. Parliament is also committed to 

expanding the services for members. Research and legal services will be a priority. Moreover, the 

institution intends to ramp up its capacity-building and training programmes to equip members 

with analytical and technical skills. This will be coupled with new systems to support economic 

modelling, data analysis, and scenario planning to facilitate qualitative oversight. The 
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formalisation of stakeholder partnerships will also be key, harnessing the combined strengths of 

the legislative sector – the national Parliament, provincial legislatures, and South African Local 

Government Association (SALGA). This initiative will allow the sector to work together to 

facilitate effective oversight over the key priorities. 

 

South Africa will hold its seventh democratic elections next year. While each Parliament has had 

its own character, the institution has continued to learn and grow. In the case of oversight, the legal 

and procedural framework has been significantly expanded to give Parliament the powers it needs 

to advance accountability. But these powers have not been applied consistently and, in some 

instances, lapses have allowed public services to stagnate and corruption to endure. It is for these 

reasons that Parliament has embraced a new strategic direction to strengthen oversight and 

accountability over the Executive. 
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